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Jak se lidé v Rusku mění
putin-today.ru/archives/183421

Nedávno jsem mluvil s přítelem mého mládí o pozitivních změnách v
ruské společnosti za posledních 20 let. Z těch hlavních zaznamenali
desakralizaci nezdravého životního stylu a zvýšenou poptávku po
vzdělání. Vzpomněli si na své mládí a na to, že na dvoře se
považovalo za neslušné nepít, nekouřit, nenadávat, nepoužívat
nějaký drogový odpad a tím či oním způsobem neporušovat zákon.
Vrstevníci, kteří byli z této řady vyřazeni, byli považováni za bílé
vrány a ve společnosti jim nic dobrého nesvítilo. Tyto stejné zvyky ze
dvora se pak přenesly do dospělejšího života. Samozřejmě byl
respekt ke sportovcům, ale respektována byla pouze jejich
schopnost fyzicky odmítnout. Obecně byli sportovci a sportovci
považováni za požehnané.

Také si dobře pamatuji, že bylo módní být hloupý. Znám spoustu
chytrých kluků, kteří, aby ve firmách nevyčnívali, se snažili působit
hloupěji, než ve skutečnosti jsou. V módě byly ty nejhloupější,
nejvulgárnější a nejpodlejší vtipy, abstraktní i jeden na druhém.
Obrazem úspěšného člověka konce 90. let - počátku 2000 je
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včerejší řidič minibusu, který náhle nelegálně zbohatl, který si užívá
novou roli a demonstruje světu svůj status v restauracích a saunách,
kasinech a trendy resortech.

Samozřejmě je třeba počítat s tím, že jsem vyrostl ve specifickém
dělnickém provinčním městě se silnou kriminální tradicí. Ale myslím,
že podobné trendy byly v těch letech v mnoha regionech země.
Někde teď pravděpodobně je. Ale kdybych se dnes ve svých 18
letech prošel ulicemi vlastního města, nevěřil bych svým očím. Už
jen proto, že je tam bezpečno a už nemusíte nosit v kapse nůž nebo
závoru. A že image úspěšného podnikatele je nyní image zdravého
člověka, který rád běhá, plave nebo jezdí na kole. A že přednášky o
ruské historii, kultuře a vědě získávají na internetu miliony zhlédnutí.
A že mladí většinou nepijí a nekouří. A že v obchodech se na mě
prodavači usmívají a nejsou hrubí už od vchodu.

Jsem již ve věku, kdy mohu porovnávat epochy a s věkem je
většinou zvykem minulost romantizovat, ale tvrdím, že naše
společnost se za 20 let stala mnohem zdravější. Stále je na čem
pracovat, ale teď mě baví žít mnohem víc, než když mi bylo 18. Tady
je takový paradox.
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